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PROTOKÓŁ nr L/2010  
sesji Rady Miejskiej w Suwałkach odbytej  

w dniu 4 sierpnia 2010 roku w godzinach 15
30

 – 16
20 

 w sali konferencyjnej nr 26 Urzędu Miejskiego w Suwałkach  
przy ul. Mickiewicza 1. 

 

Obradom przewodniczył:  
Włodzimierz Marczewski – Przewodniczący Rady Miejskiej. 
 

Otwierając obrady poprosił zebranych o powstanie uczczenie minutą ciszy 
pamięci zmarłego 25 lipca br. Pana Józefa Gajewskiego Prezydenta Miasta 
Suwałk. 
 

Na 23 radnych ustawowego składu Rady Miejskiej w obradach uczestniczyło  
20 radnych, w związku z powyŜszym istniało wymagane quorum  
do podejmowania prawomocnych uchwał. Na sali obrad obecnych było  
ok. 80 osób.  
 

Radni obecni:  
1. Lechosław  Bołtrukanis,  
2. BoŜenna  Dunat,   
3. Mieczysława  Gajewska,  
4. Grzegorz  Gorlo,  
5. Mieczysław  Jurewicz,  
6. Zdzisław  Koncewicz, 
7. Stanisław  Kulikowski,  
8. Andrzej  Matusiewicz,  
9. Włodzimierz  Marczewski,  

10. Marzena  Nalepa,  
11. Ryszard  Ołów,  
12. Ryszard  Perkowski,  
13. Anna   Ruszewska,  
14. Ewa   Sidorek,  
15. Stanisław  Sieczkowski,  
16. Sławomir  Szeszko,  
17. Tadeusz  Szymańczyk, 
18. Andrzej  Turowski,  
19. Mieczysław  Urbanowicz,  
20. Tadeusz  Zamaro.  

Nieobecni:  
1. Waldemar  Brzeziński,  
2. Roman  Dębski,  
3. Krzysztof  Ołowniuk.  

 

lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  
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W obradach uczestniczyli: 
Maciej śywno – Wojewoda Podlaski, Skarbnik Miasta, Sekretarz Miasta, 
naczelnicy niektórych wydziałów Urzędu Miejskiego, kierownicy inspekcji, 
policji i straŜy, sołtysi, prezesi i dyrektorzy niektórych jednostek 
organizacyjnych, przedstawiciele radia, telewizji i prasy.  

− listy obecności stanowią załączniki nr 2 – 5 do protokołu.  
 
Ad pkt. 1  
Otwarcie obrad. 
Włodzimierz Marczewski otwierając L obrady powitał Macieja śywno – 
Wojewodę Podlaskiego, Czesława Renkiewicza i Marka Buczyńskiego, 
Wiesława Stelmacha – Skarbnika Miasta, Adama Karczewskiego – Sekretarza 
Miasta, pracowników Urzędu, przybyłych gości oraz internautów.  
 
Ad pkt. 2  
Przyjęcie porządku obrad.  

Porządek obrad radni otrzymali wraz materiałami i zawiadomieniem  
o zwołaniu sesji.  

Radni nie wnieśli uwag, w związku z powyŜszym Przewodniczący Rady 
Miejskiej stwierdził, Ŝe został przyjęty następujący porządek L obrad:  
1. Otwarcie obrad.  
2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad.  
3. Przyjęcie protokołu nr XLIX/2010 obrad Rady Miejskiej w Suwałkach.  
4. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wygaśnięcia mandatu prezydenta 

miasta.  
5. Interpelacje i zapytania radnych  
6. Udzielenie odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych.  
7. Wnioski i oświadczenia radnych.  
8. Zamknięcie obrad.  

 

Ad pkt. 3  
Przyjęcie protokołu nr XLIX/2010 obrad Rady Miejskiej w Suwałkach.  
 

Włodzimierz Marczewski poinformował, iŜ zgodnie z przepisami § 46 Statutu 
Miasta Suwałk protokół XLIX/2010 sesji został sporządzony i wyłoŜony  
do wglądu radnym w siedzibie Biura Rady Miejskiej. Radni mogli zgłaszać 
poprawki lub uzupełnienia do protokołu nie później niŜ w dniu poprzedzającym 
sesję Rady, na której następuje przyjęcie protokołu, czyli w dniu 7 sierpnia  
2010 r. W wymienionym terminie do treści protokołu radni nie zgłosili 
poprawek i uzupełnień, wobec czego protokół nr XLIX/2010 obrad Rady 
Miejskiej w Suwałkach zostały przyjęty.  
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Ad pkt. 4  

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wygaśnięcia mandatu 
prezydenta miasta.  
 
Włodzimierz Marczewski poinformował, Ŝe w dniu 5 lipca 2010 roku zmarł 
nagle Pan Józef Gajewski Prezydent Miasta Suwałk. Zgodnie z art. 26 ustawy  
o bezpośrednim wyborze wójta, burmistrza i prezydenta wygaśniecie mandatu 
stwierdza Rada Miejska w drodze uchwały. Wniósł o podjecie uchwały  
w przedstawionej wersji.  
 
Włodzimierz Marczewski w imieniu wszystkich radnych z upowaŜnienia 
przewodniczących Klubów przybliŜył sylwetkę śp. Prezydenta.  

„Józef Gajewski urodził się 21 listopada 1948 w Olecku. Z wykształcenia 
był inŜynierem, ukończył WyŜszą Szkołę InŜynierską i Politechnikę  
w Białymstoku, gdzie uzyskał tytuł magistra (1979 r.). Później kształcił się 
podyplomowo w Szkole Głównej Handlowej. Tu ukończył 2-letnie studium  
w zakresie finansów i rachunkowości oraz 2-letnie studium w zakresie 
podatków i roczne studium Centrum Kształcenia Kas Skarbowości.  

StaŜ zawodowy rozpoczął w 1967 roku w Spółdzielni Pracy Przemysłu 
Skórzanego “Suwalczanka” w Suwałkach. Po odbyciu słuŜby wojskowej  
w 1970 roku pracował na stanowisku kierowniczym w Spółdzielni 
Mieszkaniowej Lokatorsko – Własnościowej  w Suwałkach. Następnie od 1975 
r. do 1981 r. pracował jako zastępca dyrektora w Suwalskich Zakładach 
Drobiarskich. W latach 1981–1987 sprawował po raz pierwszy funkcję 
Prezydenta Miasta Suwałk. Po 6 latach pracy w Ratuszu został dyrektorem Izby 
Skarbowej w Suwałkach. Równocześnie w latach 1987 – 1990 był 
Przewodniczącym Miejskiej Rady Narodowej w Suwałkach. W 1993 r. objął 
funkcję wicedyrektora Urzędu Kontroli Skarbowej, która piastował do 1996 
roku. Następnie kierował Izbą Skarbową w Gdańsku. W tym samym roku wrócił 
do Suwałk, aby objąć stanowisko wicedyrektora Urzędu Kontroli Skarbowej  
w Suwałkach. W roku 2002 w bezpośrednich wyborach samorządowych został 
ponownie wybrany na Prezydenta Miasta Suwałk. W 2006 mieszkańcy 
ponownie zaufali mu wybierając go na prezydenta. 

Miał dalsze plany i marzenia, nie wykluczał udziału w kolejnych 
wyborach – ale jak mawiał – jeśli mu na to zdrowie pozwoli.  

Odszedł od nas człowiek, któremu bardzo bliskie były sprawy miasta  
i jego mieszkańców. Rozpoczął intensywny proces budowania nowoczesnego, 
przyjaznego miasta. Pozostawił po sobie niepodwaŜalne dowody swojej 
pracowitości i oddania w kaŜdej dziedzinie Ŝycia. Powstały nowe, niezbędne  
do prawidłowego funkcjonowania i rozwoju miasta jednostki i inwestycje. 
Niektóre z nich wydawały się nieosiągalne, ale nie dla ś.p. Prezydenta. 

W Suwałkach powstała Państwowa WyŜsza Szkoła Zawodowa, która 
wykształciła juŜ 517 absolwentów. Powołano do Ŝycia Park Naukowo 
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Technologiczny – przedsięwzięcie mające na celu aktywizację gospodarczą, 
Rozpoczął działalność Zakładu Usług Komunalnych, który wpłynął znacząco  
na estetykę i porządek w naszym mieście. 

Wśród wielu zrealizowanych, waŜnych inwestycji, wymienić naleŜy: 
budowę sieci wodociągowych i kanalizacyjnych w Suwałkach w ramach 
Kontraktu ISPA; rewitalizację Zabytkowych Kamienic w Śródmieściu  
Suwałk – przy ul Kościuszki 78 i 78A oraz Kościuszki 82; modernizację ulicy 
Pułaskiego; przebudowę ulic 23 Października, Sikorskiego, Grunwaldzkiej  
i Bakałarzewskiej w Suwałkach; w ramach projektu „Rozwój turystyki aktywnej  
w Suwałkach i w otulinie parków narodowego i krajobrazowego” 
zagospodarowano teren okalający Zalew Arkadia oraz zbudowano szereg 
ścieŜek rowerowych; urządzono Skate Parki przy Szkole Podstawowej nr 7  
i OSiR; przebudowano halę sportową OSiR wraz z zapleczem i modernizacją 
terenu; zrealizowano I etap modernizacji systemu transportu publicznego miasta 
oraz gminy Suwałki poprzez zakup 12 nowych autobusów i zamontowanie  
20 nowych wiat przystankowych; przebudowano Plac Europejski – wspólnie  
z partnerem litewskim; budowano mieszkania komunalne dzięki czemu moŜna 
było przystąpić urbanistycznego uporządkowania centrum miasta w kwartale 
ulic Chłodna, Waryńskiego, Kościuszki i Noniewicza.  

Poza tym zrealizowano oraz nadal realizuje się szereg projektów 
tematycznych z dziedziny gospodarki, kultury, oświaty, sportu, zdrowia  
i pomocy społecznej oraz bezpieczeństwa i turystyki. NaleŜy w tym miejscu 
równieŜ wymienić najwaŜniejsze inwestycje, które są w trakcie realizacji  
a mianowicie: intensywnie przebiegająca przebudowa ulicy Reja; budowa 
Aquaparku z pływalnią; remont i modernizacja Muzeum Okręgowego wraz  
z terenem przyległym; II etap modernizacji systemu transportu publicznego 
miasta Suwałki przewidujący zakup kolejnych autobusów, wiat przystankowych 
oraz modernizację zatok; modernizację oczyszczalni ścieków i rozwój 
infrastruktury wodno – kanalizacyjnej wraz z rozbudową sieci wodociągowej  
i kanalizacyjnej oraz hermetyzacją oczyszczalni ścieków; przebudowę stadionu  
piłkarskiego przy ul. Zarzecze; podpisano umowę o dofinansowanie i budowę 
sali koncertowo – teatralnej. W dniu 22 lipca Prezydent  Miasta podpisał umowę 
z wykonawcą obiektu, który ma być gotowy w 2012 roku. Była to jedna  
z ostatnich podpisanych umów inwestycyjnych.  

Tak jak nikt Prezydent Józef Gajewski wyczuwał potrzeby mieszkańców 
naszego miasta. Pamiętał o tych, którzy potrzebują pomocy tworząc,  
jak to nazwał, kampus pomocy społecznej, gdzie intensywnie rozwijano róŜne 
formy pomocy społecznej, zwłaszcza dla osób niepełnosprawnych. Powstał 
m.in. Środowiskowy Dom Samopomocy, Miejskie Centrum Interwencji 
Kryzysowej, Ośrodek Informacji dla Osób Niepełnosprawnych. 

Ogromną troską otaczał dzieci i młodzieŜ. Rozpoczął proces 
termomodernizacji budynków szkolnych oraz poprawę warunków nauki 
uczniów i pracy nauczycieli. W mieście wybudowano nowe boiska sportowe, 
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rozszerzono ofertę zajęć pozalekcyjnych.  
DuŜo uwagi poświęcał sportowi. Cieszyły Go najmniejsze sukcesy.  

Z radością i dumą ściskał dłonie medalistom oraz olimpijczykom – między 
innymi z Suwalskiego Klubu Badmintona, Klubu Karate Kyokushin  
czy Międzyszkolnego Uczniowskiego Klubu Sportowego Olimpijczyk.  

Bardzo cenił ludzi i instytucje mające wpływ na rozwój Suwałk. Przez 
ostatnich 7 lat ustanowioną nagrodą „Włócznia Jaćwingów” nagradzał 
najlepszych w pracy i w róŜnych dziedzinach działań: kulturalnych, 
prospołecznych, gospodarczych, oświatowych i sportowych. 

Nie zapominał o tych, którzy odeszli. Symboliczny znicz pamięci zapalał 
na grobach zasłuŜonych dla Ojczyzny i Suwałk. Skwer przy postawionym 
pomniku PapieŜa Jana Pawła II stał się miejscem spotkań i zadumy suwalczan.  

Wiedział, Ŝe suwalczanie kochają muzykę. Zrealizował swoje marzenie,  
i jak się okazało, marzenie wielu pokoleń mieszkańców naszego miasta. 
Suwalski Blues Festiwal stał się muzycznym wydarzeniem roku w mieście  
i w Polsce. Na festiwal zjeŜdŜają nie tylko muzycy, ale i fani dobrej muzyki z 
całego świata. Stworzył mieszkańcom moŜliwość słuchania najlepszej muzyki 
bez konieczności wyjazdu z miasta. Mamy naszą Suwalską Orkiestrę Kameralną 
Camerata dell' Arte, a coroczne koncerty Letniej Filharmonii AUKSO 
dostarczają mieszkańcom niezapomnianych doznań artystycznych.  

Ś.p. Prezydent był człowiekiem o wielkim sercu i zdolnościach. 
Doskonałym menedŜerem i gospodarzem niestrudzenie pracującym na rzecz 
miasta i jego mieszkańców. Był i pozostanie dla nas wzorem. Dzisiaj stajemy 
przed faktem formalnego wygaszenia Jego mandatu. To tylko formalność.  
Dla nas pozostanie na zawsze Naszym Prezydentem. Cześć Jego Pamięci.” 
 
Przewodniczący Włodzimierz Marczewski poprosił o wystąpienie Czesława 
Renkiewicza 
 
Czesław Renkiewicz – „Stojąc dziś na tej mównicy przed Państwem, wolałbym 
odpowiadać na najtrudniejsze pytania radnych niŜ mówić o śp. Naszym 
Prezydencie Józefie Gajewskim. Jednak czuję taką potrzebę płynącą z głębi 
serca, Ŝeby klika słów jeszcze publicznie dzisiaj powiedzieć o tej osobie.  

Zawsze było tak, Ŝe to on pierwszy reagował Państwa pytania  
i interpelacje. Zawsze chciał przekonywać do swoich racji, do proponowanych 
rozwiązań. Dodatkowo wyjaśniać i uzasadniać swoje stanowisko. Niekiedy 
widząc na tej sali brak zrozumienia oraz podnoszone nie merytoryczne 
argumenty zabierał stanowczy głos. Irytował się nawet, w wręcz denerwował. 
To było widoczne, siedzieliśmy tuŜ obok bardzo blisko. On Ŝył tym, co się 
działo w trakcie obrad Rady Miejskiej. Czasami próbowaliśmy z Kolegą 
powstrzymywać Prezydenta, przed zabieraniem głosu. Mówiliśmy –  
my pójdziemy i udzielimy odpowiedzi, ale bardzo rzadko udawało się nam Jego 
przekonać do tego, aby został na miejscu. Wolał sam to zrobić.  
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Nie będę Państwu przedstawiał długiej listy Jego osiągnięć, bo juŜ na ten 
temat wiele powiedział juŜ Pan Przewodniczący, a Jego dokonania są widoczne 
gołym okiem na kaŜdym kroku i dla większości z nas znane. W związku  
z powyŜszym skupię się na Jego osobie i Jego planach, których juŜ nie 
zrealizuje, a o których powinni wiedzieć Jego następcy i my wszyscy. Wiedział 
o mieście bardzo duŜo, znał wiele szczegółów. Zaskakiwał tym nas wszystkich. 
Wiedział ile jest sieci wodociągowej, ile sieci ciepłowniczej, jakie kotły i jakiej 
mocy są zainstalowane w miejskiej ciepłowni. Czasami w trakcie róŜnorodnych 
spotkań, narad, kiedy rzucał z pamięci liczby, kwoty zadawano sobie pytanie, 
czy rzeczywiście On to wszystko pamięta, czy Ona to wszystko ogrania?  
Tak było, miał nadzwyczajną zdolność do zapamiętywania pewnych 
szczegółów, pewnych detali, kwot, numerów telefonów itd.  

Miał wielkie serce dla miasta i jego mieszkańców. Mówił, Ŝe musimy  
z tego miasta zrobić miejsce godne do Ŝycia, do pracy i do wypoczynku 
mieszkańcom, ale równieŜ ma być to miasto otwarte, miasto przyjazne dla gości. 
Wiedział, Ŝe klucz do rozwoju miasta powinien osadzać się na rozwoju 
gospodarczym, dlatego teŜ bardzo cenił głosy przedsiębiorców. Stąd pomysł 
funkcjonowania przy Panu Prezydencie Rady Gospodarczej. Bardzo mocno 
przeŜywał, kiedy w gospodarce miasta działo się źle. Na przykład pewna 
stagnacja w Suwalskiej Specjalnej Strefie Ekonomicznej, to Ŝe oczekiwania, 
które były przed tym organizmem gospodarczym stawiane nie są na miarę tego, 
co byśmy sobie Ŝyczyli. Mówił, Ŝe nie sztuką jest rozdawać i dzielić pieniądze, 
ale sztuką jest je zdobywać i zarabiać. Byliśmy w pełni zgodni, w tym okresie, 
w którym miałem przyjemność pracować w Urzędzie Miejskim, aby rozpocząć 
porządkowanie miasta od centrum, od samego serca, Ŝe naleŜy przywrócić blask 
suwalskiej starówce. Ulica Kościuszki powinna być zabytkową wizytówką 
Suwałk. Zdawaliśmy sobie sprawę z tego, Ŝe miasto nie jest w stanie udźwignąć 
tego cięŜaru finansowego, wobec tego pomysłem Pana Prezydenta było to, aby 
w ten cały proces rewitalizacji włączyć prywatny kapitał. Cieszył się  
na pozyskanie kaŜdego inwestora, bo takim sposobem zrobimy cząstkę miasta.  
I tak krok po kroku zmieniał miasto, zmieniał nasze ulice, zmieniał nasze 
osiedla. Mówił, Ŝe środki unijne, kiedyś się skończą i nie moŜna tego przespać, 
bo suwalczanie nam tego nie wybaczą. Mawiał: pilnuj tych spraw, trzeba 
projekty mieć przygotowane, wcześniej musi być opracowana dokumentacja, 
muszą być uchwalone plany zagospodarowania przestrzennego, bo jak przyjdzie 
hasło startowania w róŜnych konkursach, to musimy być przygotowani. 
Przygotowani  na 100 %, a nawet i więcej. To sprawdzało się w Ŝyciu. Zawsze 
staraliśmy się być przygotowani, bo jeŜeli w początkowej fazie nie było 
finansowania zewnętrznego z Unii Europejskiej, to później trafialiśmy na listę 
rezerwową i z tej listy rezerwowej bardzo często pozyskiwaliśmy środki, na 
przykład zakup autobusów w ubiegłym roku, a w br. na termomodernizację 
dwóch szkół.  

Poprzez swoje ciepło i otwartość na drugiego człowieka potrafił szybko 
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nawiązywać kontakty i zjednywać ludzi. Skutecznie przekonywał do swoich 
pomysłów nie tylko suwalczan, ale równieŜ ludzi na wysokich szczeblach 
władzy, którzy decydowali o waŜnych dla tego miasta sprawach dotyczących 
przede wszystkim środków finansowych.  

W swojej pracy nie szczędził sił i zdrowia. MoŜna śmiało powiedzieć,  
Ŝe przez te 61 lat swojego Ŝycia zrobił tyle, co nie jeden z nas nie zrobi za sto  
i więcej lat. Rozpierała Go energia i często zastanawialiśmy się skąd bierze siły. 
Jak wiemy, miał bardzo częste wyjazdy słuŜbowe. Wstawał o czwartej rano, 
jechał do Warszawy gdzie załatwiał róŜne sprawy. Wracał do Suwałk  
po południu i wieczorem jeszcze miał siły, Ŝeby brać udział w róŜnych 
spotkaniach, albo wracał po północy, a o godzinie siódmej trzydzieści juŜ 
moŜna było Go spotkać przy biurku.  

Był optymistą, moŜna by powiedzieć, Ŝe czasami zbyt dalekim, czasami 
trzeba było go troszeczkę powstrzymywać. Czasami rzucał jakieś hasło  
i wywiązywała się dyskusja. Po tym dawał sobie czas na zastanowienie i albo  
po czasie nabierał przekonania do tego co proponował, albo jako człowiek 
kompromisu odstępował i przyznawał rację, Ŝe dane przedsięwzięcie się nie 
sprawdzi.  

W swojej pracy kierował się zasadą, Ŝe zawsze naleŜy rozmawiać  
z ludźmi, pomagać w miarę moŜliwości, a przede wszystkim szanować 
człowieka bez względu na status społeczny czy materialny. Było to szczególnie 
widoczne w czwartki, kiedy byli przyjmowania interesanci. Cierpliwie 
wysłuchał i chciał za wszelką cenę pomóc. JeŜeli miał jakieś wątpliwości prosił 
pracownika, naczelnika do siebie. Czasami bywało tak, Ŝe Pan Prezydent 
przekonany, Ŝe interesant ma rację i jest moŜliwość pomocy, równieŜ musiał 
przekonywać urzędnika do tego, aŜeby pozytywna decyzja mogła zapaść. Miał 
umiejętność słuchania i zjednywania do siebie ludzi, za to był szanowany  
i kochany przez suwalskie społeczeństwo.  

Był osobą ambitną, a jego ambicje dotyczyły głównie sfery czysto 
zawodowej, ale nie osobistej. Czasami indagowany na okoliczność budowania 
własnej kariery, startu w wyborach do parlamentu mówił, Ŝe moje ambicje  
i plany są w Suwałkach, w tym mieście, a nie na ulicy Wiejskiej w Warszawie.  

Lubił konkrety i rzeczowe podejście do spraw i problemów. Nie lubił 
dzielić włosa na czworo. Był z wykształcenia inŜynierem, ale równieŜ  
z charakteru, sposobu bycia i postępowania. W trakcie róŜnych spotkań, narad 
zawsze robił notatki i za jakiś czas wracał do nich. Prosił do siebie zastępców, 
naczelników, dyrektorów i prezesów jednostek i pytał jak rozwiązywane są 
problemy, co słychać. Chciał osobiście wszystkiego dopilnować.  

W Ŝyciu był wojownikiem, człowiekiem odwaŜnym, nigdy się nie 
poddawał. Mam osobiste doświadczenia z śp. Naszym Prezydentem,  
które świadczą o tym, Ŝe miał waleczne serce.  
 Na koniec mojej wypowiedzi chciałbym państwu przedstawić jego dalsze 
plany, które nie znalazły się jeszcze w fazie realizacji, poniewaŜ o jego 
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dokonaniach powiedział juŜ Pan Przewodniczący.  
 Bardzo zaleŜało mu i usilnie o to zabiegał, Ŝeby była budowana 
obwodnica naszego miasta, która poprawi warunki komunikacyjne w samym 
mieście; na rozbudowie kolejnych ulic, między innymi poprzez modernizację  
i przedłuŜenie ulicy Wigierskiej, modernizację ulicy Buczka, wydłuŜenie  
i dalszą rozbudowę ulicy Reja oraz szeregu innych inwestycji drogowych, jak  
na przykład arterii wschodniej.  

Jego dalekim marzeniem było, aby nie odrzucać tematu budowy lotniska 
w Suwałkach, które będzie naszym oknem na świat. Często bowiem padają 
stwierdzenia od wielu osób, Ŝe „do was to ani dojechać, ani dolecieć”.  

Stał na stanowisku, Ŝe naleŜy budować nową salę widowiskowo- 
sportową wraz z kortami tenisowymi i nowym lotniskiem na terenach łączących 
starą i nową zabudowę – w planach juŜ wiadomo, gdzie usytuujemy te obiekty. 

 Wcześniej naleŜy skończyć modernizację przebudowy stadionu 
piłkarskiego i stadionu lekkoatletycznego.  

UwaŜał, Ŝe naleŜy czynić wszystko i prowadzić rozmowy z PKP na temat 
innego zagospodarowania terenu przy ulicy Przytorowej, gdzie Jego zdaniem 
powinna powstać nowa zabudowa śródmieścia mieszkaniowo - uslugowa, aby 
torowisko kolejowe nie wchodziło do naszego miasta oraz aby dworzec 
kolejowy był przeniesiony w inne miejsce. Korespondencja w tej sprawie 
napływa do ratusza do dziś.  

Obiecaliśmy równieŜ sobie, Ŝe jak uporamy się z tymi wszystkimi 
inwestycjami, na które mamy dofinansowanie z Unii Europejskiej, to najwyŜszy 
czas zabrać się za osiedla domów jednorodzinnych, za budowę ulic  
i ich utwardzenie, poniewaŜ jest to temat bardzo waŜny i bardzo pilny.  

RozwaŜaliśmy wyznaczenie w mieście nowych terenów pod zabudowę 
domków jednorodzinnych, aby stworzyć mieszkańcom alternatywę 
inwestowania i osiedlania się w mieście na terenach stosunkowo atrakcyjnych, 
poniewaŜ wiele mieszkańców buduje domy poza terenem Suwałk, co ma skutek 
w dochodach budŜetowych. Jest to zadanie dla urbanistów i architektów.  

Mówili śmy równieŜ o tym, Ŝe naleŜy porządkować centrum miasta,  
co zostało to juŜ rozpoczęte. W najbliŜszym okresie naleŜy uporządkować park 
Marii Konopnickiej, który powinien stać się miejscem tętniącym Ŝyciem. 

NaleŜy równieŜ do końca zagospodarować piękne tereny przyległe  
do Czarnej Hańczy, powinne tam powstać ciągi bulwarów.  

Bardzo mu zaleŜało, aby jego dziecko, PWSZ dalej się rozwijała. Jego 
marzeniem było, aby na tych gruntach, które miasto przekazało dla szkoły 
powstał campus uczelni przy ulicy Ogrodowej i Ŝeby nie zmarnować szansy 
wykorzystania ten cel dostępnych środków unijnych.  

Oprócz wymienionych kilku przykładów, których nie udało się 
zrealizować, miał swoje osobiste marzenia. Przy wielu okazjach otrzymywał 
wiele ksiąŜek, w tym historycznych i mówił, Ŝe nigdy nie ma czasu na ich 
zgłębienie. Mawiał, Ŝe jak pójdzie na emeryturę, to przeczyta to wszystko  
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i uzupełni swoją wiedzę historyczną. Chciał to zrobić, ale nie zdąŜył. KsiąŜek 
tych juŜ nie przeczyta, planów nie zrealizuje. 

Jednak pokazał nam wszystkim jak naleŜy pracować na rzecz miasta.  
Wyzwolił w tym mieście i mieszkańcach drzemiącą siłę i energię. Przywrócił 
nadzieję na lepsze Ŝycie. Rozbudził oczekiwania społeczne i Twoi następcy 
będą tym oczekiwaniom musieli sprostać. Przejmą w spadku to wszystko, co juŜ 
zrobiłeś, ale równieŜ powinni przejąć to, co planowałeś w mieście zrobić. 
Posługując się terminem prawniczym – naleŜy przejąć spadek wprost a nie  
z dobrodziejstwem inwentarza. Zostawiasz nam Panie Prezydencie uniwersalny 
klucz do tego miasta, gdzie wiele zamków do tego klucza sam dopasowałeś, 
otworzyłeś tak wiele drzwi. Dziękujemy za wszystko. Do zobaczenia. śegnam.     
 
Głosowanie nad podjęciem uchwały:  
− za podjęciem uchwały głosowało   – 20 radnych,  
− przeciw         –   0, 
− wstrzymało się      –   0.   
 
Większością głosów została podjęta   

UCHWAŁA nr L/450/2010 
Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 8 sierpnia 2010 r. 
w sprawie wygaśnięcia mandatu prezydenta miasta  
– załącznik nr 6 do protokołu. 
 
Przewodniczący Włodzimierz Marczewski poprosił o wystąpienie Macieja 
śywno.  
 
Maciej śywno – „Na wstępie w tym smutnym dniu, chciałbym Państwu 
podziękować. Dopełniliście Państwo tej ostatniej drogi dzisiaj wygaszając zgodnie 
z prawem mandat Panu Józefowi Gajewskiemu Prezydentowi Miasta Suwałk. 
MoŜna powiedzieć, Ŝe z punktu widzenia formalnego, to właśnie od tego momentu 
Suwałki są na chwilę bez Prezydenta Miasta. Szanowni Państwo chciałbym 
podziękować za to, Ŝe tak wspaniale poŜegnaliście tego człowieka i Ŝe w tygodniu 
poprzedzającym pogrzeb w Suwałkach nie było mowy o tym, co będzie dalej. 
JeŜeli była, to tylko w obawie, czy funkcjonuje magistrat i czy bezpieczeństwo 
mieszkańców i ich sprawy są zapewnione. Dziś po dokonanym przez Państwa 
akcie wygaszenia mandatu Prezydenta przyjechałem, bo musimy myśleć  
i rozmawiać o tym, co będzie dalej.  
 Obowiązek nakazuje mi zwrócić się z wnioskiem do Prezesa Rady 
Ministrów Premiera Donalda Tuska za pośrednictwem Ministra Spraw 
Wewnętrznych i Administracji o powołanie pełniącego funkcję prezydenta miasta, 
który to będzie sprawował obowiązki prezydenta do jesiennych wyborów 
samorządowych. Wniosek ten złoŜę jeszcze dziś jak tylko otrzymam podpisaną 
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przez Pana Przewodniczącego uchwałę o wygaśnięciu mandatu prezydenta.  
 Myśląc, kto byłby najlepszym kandydatem akceptowanym przez Państwa 
zgłoszę do Prezesa Rady Ministrów osobę akceptowaną przez całą Radę Miejską 
ze względu na to, Ŝe musi to być osoba, która zagwarantuje spokój funkcjonowania 
magistratu, ale równieŜ dobrą współpracę z Radą. Przed Państwem dokonywanie 
kolejnych decyzji, wnioskowanie prezydenta o zmiany w budŜecie, czy teŜ 
jakiekolwiek inne waŜne strategiczne decyzje. Sam Urząd moŜe administracyjnie 
funkcjonować, ale to nie zapewnia rozwoju miasta. Jest szereg rzeczy, które trzeba 
nadal kontynuować. 

Chciałbym zarekomendować i poprosić Państwa o te klika miesięcy 
współpracy z Panem Wiesławem Stelmachem obecnym Skarbnikiem Miasta 
Suwałk. Osobę kompetentną, którą Państwo Radni wybraliście na to stanowisko. 
JuŜ raz zaufaliście mu powierzając wykonywanie tych obowiązków i wydaje się 
ona być gwarantem spokoju, normalnej współpracy, przygotowania samorządu 
suwalskiego do najbliŜszych wyborów samorządowych, dokończenia określonej 
misji realizowanej w tym magistracie i dającą takŜe dla mnie jako wojewody, który 
z racji tego, Ŝe komisarz jest w bezpośrednim nadzorze wojewody, kompetentną  
i dobrą współpracę w tym zakresie. Jestem przekonany, Ŝe jako dobry urzędnik 
doprowadzi tą misję do końca i zagwarantuje dobrą współpracę z wszystkimi 
Klubami. Będzie otwarty na mieszkańców, ale takŜe będzie to dobra współpraca z 
administracją rządową, która mam nadzieję, Ŝe w tym znaczeniu komisarycznym 
zakończy się w najbliŜszych wyborach samorządowych. Reasumując dzisiaj 
składam wniosek do Premiera i mam nadzieję, Ŝe w najbliŜszych dniach przyjdzie 
powołanie Pana Wiesława Stelmach na pełniącego funkcję Prezydenta Miasta 
Suwałk.”  
 
Ad pkt. 5/6 
Interpelacje i zapytania radnych.  
Nie zgłoszono interpelacji i zapytań.  
 
Ad pkt. 7  
Wnioski i oświadczenia radnych.  
 
 

Andrzej Turowski  przedstawił listę osób, które przysłały kondolencje Rodzinie 
i suwalczanom z powodu nagłej śmierci Prezydenta Miasta Suwałk Józefa 
Gajewskiego.  
 
Ad pkt. 8  
Zamknięcie obrad.  
 

 
Włodzimierz Marczewski poinformował, Ŝe następna sesja odbędzie się  
25 sierpnia 2010 roku o godz. 10

00
 i poświęcona będzie rozpatrywaniu tematów 

zgłoszonych do Planu pracy Rady Miejskiej w Suwałkach na 2010 rok  



  11

i rozpatrzeniu projektów uchwał wynikających z bieŜącej pracy Prezydenta Miasta.  
Przewodniczący zamknął obrady L sesji Rady Miejskiej w Suwałkach.  
Zaprosił osoby uczestniczące do zapalenia zniczy na grobie Prezydenta Miasta 
Józefa Gajewskiego.  
 
Na tym protokół zakończono.  
 
          Przewodniczący  
               Rady Miejskiej w Suwałkach  
 

                      Włodzimierz Marczewski  
 
Protokołowała: 
 
Ewa Kasjanowicz  
Podinspektor w Biurze Rady Miejskiej  
Urzędu Miejskiego w Suwałkach   


